

## EVIDENCE

Ottawa, Thursday, June 16, 1977

[Text]

The Standing Senate Committee on Health, Welfare and Science, to which was referred Bill C-26, respecting the organization of certain scientific activities of the Government of Canada, met this day at 11 a.m. to give consideration to the bill.

Senator Chesley W. Carter (*Chairman*) in the Chair.

**The Chairman:** Honourable senators, our witness this morning is Dr. David Low, the General Director of the Government Projects Division of the Ministry of State for Science and Technology.

This morning we are considering Bill C-26, respecting the organization of certain scientific activities of the Government of Canada. Incidentally, the minister had hoped to be here, but unfortunately he was called away.

I understand Dr. Low has no opening statement. Do you wish to go through the bill clause by clause or part by part?

**Senator Bourget:** I realize Dr. Low has no statement, Mr. Chairman, but would it be possible for him to give us a resumé of the main features of the bill? What is the purpose of the bill and what are the main changes it accomplishes?

**Dr. David Low, General Director, Government projects division, ministry of State for Science and Technology:** Mr. Chairman, as you know, I had not prepared an opening statement because the bill was discussed at length in the House of Commons and you yourself went through the bill thoroughly in detail in your statement in the Senate on the 8th of June.

Bill C-26 is an omnibus bill. It has been the common practice of the government in dealing with organizational changes to put them omnibus bills, where there usually are a number of parts which eventually become separate acts in the *Revised statutes*.

The principal purpose of this bill is to create two new granting councils for the support of university research.

The first council, which is outlined in Part I, is the Social Sciences and Humanities Research Council. It is to be created from the Canada Council which, at the moment, supports the arts, both performing and fine arts, and university research in the social sciences and humanities.

The new council will be based on the social sciences and humanities part of the Canada Council. The staff of the Canada Council on the social sciences and humanities side will become the nucleus of the staff of the new council.

The other new council to be established is the Natural Sciences and Engineering Research Council, which is to be created from the National Research Council which at the moment has a granting function and a laboratory function.

## TÉMOIGNAGES

Ottawa, le jeudi 16 juin 1977

[Traduction]

Le Comité sénatorial permanent de la santé, du bien-être et des sciences, auquel a été déféré le bill C-26, concernant l'organisation de certaines activités scientifiques du gouvernement du Canada, se réunit aujourd'hui à 11 heures pour étudier ce projet de loi.

Le sénateur Chesley W. Carter (*président*) occupe le fauteuil.

**Le président:** Honorables sénateurs, notre témoin, ce matin, est M. David Low, directeur général de la Division des projets gouvernementaux au ministère d'État aux Sciences et à la Technologie.

Ce matin, nous étudions le bill C-26, concernant l'organisation de certaines activités scientifiques du gouvernement du Canada. Le ministre espérait être parmi nous, mais il a, malheureusement, été retenu par ses obligations.

M. Low ne fera pas de déclaration préliminaire. Voulez-vous que nous étudions le projet de loi article par article ou partie par partie?

**Le sénateur Bourget:** Je sais que M. Low ne fera pas de déclaration préliminaire, monsieur le président, mais lui serait-il possible de nous résumer les principaux caractères du projet de loi? Quels sont les objectifs du projet de loi et quels sont les principaux changements qu'il apporte?

**M. David Low, directeur général de la Division des projets gouvernementaux au ministère d'État aux Sciences et à la technologie:** Monsieur le président, comme vous le savez, je n'ai pas préparé de déclaration préliminaire car le projet de loi a fait l'objet d'une discussion approfondie devant la Chambre des communes, et vous-même avez exposé tout le projet de loi en détails lors de votre intervention devant le Sénat, le 8 juin.

Le bill C-26 est une loi d'ensemble. Le gouvernement traite généralement des changements d'organisation en les intégrant à des lois d'ensemble, dont certaines parties finissent généralement par devenir des lois distinctes dans les *Statuts révisés*.

Le principal objectif de ce projet de loi est de créer deux conseils qui accorderont des subventions de soutien à la recherche universitaire.

Le premier conseil, qui fait l'objet de la partie I, est le Conseil de recherches en sciences sociales et en humanités. Il doit être créé à partir du Conseil des Arts du Canada qui, actuellement, assure le soutien des arts, aussi bien des arts appliqués que des beaux-arts, et de la recherche universitaire en matière d'humanités et de sciences sociales.

Le nouveau Conseil recevra les actuelles attributions du Conseil des Arts en matière de sciences sociales et d'humanités. Le personnel de ces secteurs du Conseil des Arts deviendra le noyau du personnel du nouveau conseil.

L'autre conseil qui doit être constitué est le Conseil de recherches en sciences naturelles et en génie, qui sera créé à partir du Conseil national de recherches, dont les fonctions actuelles sont l'octroi de subventions et la recherche en labora-